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Milá Žárovko! 

Kdo má svoji rodinu, pořádá rodinné akce. Já mám farnost, 
dokonce tři, tak se snažím s Vámi něco zažít, nejen při bohoslužbách 
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v kostele. Dnešní vydání Žárovky je zaměřeno na farní akce. A Bohu 
díky, zase nějaké mohly proběhnout. 

O těch, které byly, píše toto vydání. Chtěl bych Vás 
povzbudit ke společnému dílu a farním aktivitám, které by 
prohloubily náš vztah s Pánem a upevnily bratrské a sesterské 
společenství mezi námi. 

Děkuji, že se společnými silami podařila dát dohromady fara 
v Dalečíně a teď už tam může bydlet jedna rodina z Ukrajiny. Mají 
pět dětí, příbuzné v Jimramově a radost, že jsou zde v bezpečí. 

 Děkuji, že také pomáháte při dokončení fary v Sulkovci. 
Mám touhu ji zprovoznit od těchto prázdnin a dát ji k dispozici jak 
pro farní akce, tak pro soukromé akce a samozřejmě k pronájmu na 
pořádání táborů a rodinných rekreací. Přijďte se podívat na 
požehnání, které bude v neděli 3. 7. po koncertě v kostele v Sulkovci 
začínajícím v 15 hodin. 

Z dalších akcí plánujeme pěší putování z Obyčtova na 
Zelenou Horu na státní svátek, ve středu 6. 7. Potom bude farní 
tábor. A na 8. října opět Žďár, tentokrát auty, s prohlídkou 
zajímavých míst a společnou mší svatou na Zelené Hoře, letos slavící 
300 let od vysvěcení. 

Věřím, že o prázdninách budete mít také čas strávit 
dovolenou se svojí rodinou nebo i jiným způsobem si dobře 
odpočinout. Proto Vám přeji, ať načerpáte hodně tělesných 
i duchovních sil.  Ať máte spoustu zážitků, o kterých se budete moci 
příště rozdělit v Žárovce a ať Vás chrání Andělé strážní na Vašich 
cestách. 

/o. Marek/ 
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Diecézní setkání mládeže  

Ráda bych se s vámi podělila o skvělý zážitek z diecézního 
setkání. V sobotu 9. dubna jsme vyrazili hned ráno z Jimramova 
směr katedrála sv. Petra a Pavla v Brně. Tam nás čekalo krásné 
přivítání v podobě animací. Následovalo rozdělení do již předem 
zvolených skupinek. Mohli jsme si vybrat z mnoha přednášek, 
workshopů, nebo diskuzních skupinek, ve kterých jsme strávili celé 
dopoledne. Rozhodování nebylo vůbec snadné, ale nakonec se mi 
nejvíce zalíbilo vyrábění plátěných tašek. K obědu byla již tradičně 
výborná bageta. Celé setkání jsme zakončili společnou mší svatou 
s otcem biskupem. Při mši nechyběl zpěv scholy, která vytvářela 
příjemnou atmosféru. Všem účastníkům i organizátorům patří velké 
díky. Už teď se těším na příští rok. 

/Anna Homolková/ 

 

Děkanátní setkání mládeže 2022 

Po delší odmlce, která byla způsobena i covidovými 
opatřeními, se letos uskutečnilo Děkanátní setkání mládeže na faře 
v Novém Městě na Moravě, kde byl připraven bohatý program 
zaměřený na prohloubení duchovního života osob mladšího věku. 
Celé setkání se neslo v duchu příznivé atmosféry vyplněné hrami, 
přednáškami, společnou prací zúčastněných, pod vedením 
„odborného“ dozoru pánů farářů, kterých bylo na místě minimálně 
sedm. Na pomoc byly přizvány i sestřičky z institutu Servi della 
Sofferenza z Brna, které už známe z předchozích akcí. Za celý den 
jsme zažili vše, co by mělo podobné setkání přinést, a to uvědomění 
si sounáležitosti ve společenství, které tvoří lidé jedné pravé víry. 
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Byla jsem na takovémto setkání poprvé a musím říct, že tak 
milé a příjemné prostředí, které vytvořili organizátoři, jsem už 
dlouho nezažila. Užila jsem si spoustu legrace, navázala kamarádství 
s ostatními mladými z jiných farností našeho děkanství, kteří stejně 
jako já věří, že tento svět není jen o všednostech, ale že to podstatné 
se nachází vně každého z nás, a to je láska k Pánu Ježíši. Také 
společné slavení eucharistie v prostředí tvořeném osobami stejného 
věku v takovémto počtu má jiný prožitek. Je milé a přínosné zjistit, 

že je tolik osob mého věku, pro které je víra důležitou součástí našich 
životů. Jediné, co mi přišlo smutné, bylo to, že na setkání se z našich 
farností přihlásilo jen pět osob. Je mi líto toho, že více mých 
vrstevníků nemohlo zažít to co já, uvědomění si, že někam patřím, že 
patřím do skupiny osob, jejichž život je díky víře bohatší. 

Těším se na další možnost, kdy se já a ostatní stejného věku 
budeme moci sejít a zažít zase legraci, porozumění, obětavost 
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a uvědomit si, co pro nás náš Pán učinil. Děkuji všem, co mi 
umožnili zažít duchovní sobotu v NMnM a doufám, že příště nás 
bude z našich farností více a budeme tak tvořit silnější 
reprezentativní komunitu, která zastupuje tak obětavou práci, kterou 
pro nás mladé vykonává o. Marek.  

/Adélka Chládková/ 

Farní den 

Když se v roce 2005 uskutečnil první ročník Farního dne 
spojeného s turnajem v Pétanque, nikdo netušil, jaké bude další 
pokračování. A letos se již farní den dočkal své dospělosti – v neděli 
29. 5. 2022 jsme prožili již osmnáctý ročník. 

Přestože byla poměrně zima, sešla se nás plná farní zahrada. 
A letos to byl turnaj mezinárodní, zúčastnili se i přátelé z Ukrajiny. 
Do turnaje se přihlásilo celkem 14 družstev, která nejdříve bojovala 
každý s každým ve třech skupinách. A jako tradičně ta nejlepší 
družstva postoupila do vyřazovací části Play-off. 

V průběhu odpoledne začalo i pršet, ale náš farní den to 
neohrozilo. Někdo hrál s deštníkem, někdo se deště nebál. Komu 
byla zima, ten se 
průběžně mohl chodit 
zahřát něčím teplým 
a dobrým. Jako obvykle 
byly klobásy z udírny, ale 
i napečené cukroví 
a další. Nechybělo ani 
víno a pivo, ale to se 
vlivem chladného počasí 
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moc nepilo. A stihli jsme i sledovat ve stodole na plátně úspěšný boj 
našich hokejistů o bronz s Amerikou. 

Turnaj vrcholil soubojem o pohár, který minulí vítězové 
doplnili o podstavec, na kterém jsou roky a názvy vítězů. 

Vítězem letošního ročníku se stal tým: „Nechte nás vyhrát“ 

Pěkně prožité odpoledne ve společenství dobrých lidí se 
povedlo, a tak Vás všechny zveme na další farní aktivity. 

/ Pavel Šikula / 

 

Májové pobožnosti v přírodě 

Pro mě nejkrásnější Májové pobožnosti probíhají v přírodě. 
Letos se poštěstilo prožít jednu Májovou pobožnost U obrázku na 
Javorské a jednu u kapličky Vrátných v Míchově. Vždy jsme se 
pomodlili růženec, zazpívali i přečetli nějaký příběh. V Míchově 
jsme se ještě občerstvili u Vrátných a v příjemném společenství si 
povídali a prožili pěkné odpoledne. 

  

/Pavel Šikula/ 
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Pouť na Turzovku 

V sobotu 4. června vyrazilo 35 poutníků z našich farností 
a 5 poutníků z farnosti Hostěradice na poutní místo Turzovka na 
Slovensku. V autobusu jsme se společně pomodlili růženec. 

Po příjezdu do Korni jsme za mírného deště přestoupili do 
dvou slovenských autobusů a 6 poutníků vyrazilo pěšky na horu 
Živčákova. Po příjezdu ke kostelu jsme si šli nabrat léčivou vodu 
z tamních pramenů, které se objevily po zjevení Panny Marie. Poté 
jsme slavili mši svatou, kterou celebrovali o. Marek a o. Josef. 

Po mši jsme 
odjeli zpět do Korni 
a následně jsme se 
přesunuli do MP Krásno 
ve Valašském Meziříčí, 
kde jsme měli 
domluvenou prohlídku 
muzea řeznictví 
s degustací výrobků. 
Během degustace nám 

promítli film "Stará valašská zabijačka" a ve dvou skupinách jsme si 
prohlédli vystavené exponáty. 

Cestou domů jsme se ještě zastavili na Studené Loučce, kde 
jsme si nakoupili sýry z Loštic. Domů jsme se vrátili kolem 
21. hodiny plni dojmů z pouti. 

/František Vrátný/ 
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Noc kostelů u sv. Jakuba st. v Dalečíně 

Čas modlitby, liturgie, zpěvu a hudby, kus historie farnosti, 
kostela, přátelského setkání a vzájemného obohacení – to vše se dalo 
zažít 10. 6. 2022 od 18 hod do 21 hod ve farním kostele v Dalečíně. 

Začínali jsme mší sv. 
v krásném období mezi 
Letnicemi a slavností 
Nejsvětější Trojice, kde ve 
starozákonním čtení prorok 
Eliáš naslouchal v šumu 
jemného vánku 
Hospodinu… Během 
volného času byla možnost 
prohlídky kostela a otevřené 
věže, kde se nachází tři 
zvony. Díky rodině, kterou 
máme ubytovanou na faře, 
zazněly ukrajinské písně. 
Tatínek Vitaliy hrál na 
harmoniku a maminka Julija 
s jejich 5 dětmi zpívala. Pár písní doprovodil nejstarší syn na 
saxofon. Vitaliy děkoval za přijetí v Dalečíně a my byli vděčni za 
obohacení jejich kulturou. 

Radost nám přinesly písničky Dětského sboru, který se začíná 
utvářet z řad mladších dětí ve farnosti. Jeho vedení se dobře ujala 
Hanka Dufková a na klávesy doprovázel Honzík Havlíček, v němž je 
velký potenciál na budoucího varhaníka. 

Mezi programem se povídalo před kostelem, které příjemně 
doplnilo něco dobrého na zub. Střípky z historie farnosti slovem 
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předal Kája Groulík. O freskách ve starém presbytáři promluvil jáhen 
Pavel Čech. Ty v roce 2014–2015 restauroval malíř Jiří Štourač. 
Jedná se o výjevy Zvěstování, Klanění pastýřů, Narození Krista, 
Příjezd Tří králů, Obětování v chrámě, Poslední večeře a další. 
Vrcholem setkání a hezkého uzavření večera byla klasická kytara 
v podání o. Marka. 

Děkujeme všem, kteří našli cestu do našeho chrámu, i těm, 
kteří se jakkoliv zapojili, aby setkání hezky proběhlo. Díky za 
otevřené dveře kostelů v naší zemi. Kéž přispějí k vzájemnému 
porozumění mezi církvemi a otevření mnoha srdcí pro duchovní 
rozměr v životě člověka. 

/Jitka Čechová/ 

 

Velké Janovice 

Velké Janovice patří do kraje Vysočina, okres Žďár nad 
Sázavou. Leží v nadmořské výšce 580 m n. m. a katastrální výměra 
činí 346 ha.  

Obec se osamostatnila dne 21. 1. 1992. Bylo zvolené nové 
zastupitelstvo a s menšími obměnami pracuje úspěšně až dosud. 
Doufáme, že bude po 
dalších volbách 
pracovat a budovat 
obec i dál. 
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Kaple Panny Marie Bolestné  

Stavba kaple byla uskutečněna obyvateli obce v roce 1892, 
což připomíná datace nad vchodem kaple. Původní zasvěcení Panně 
Marii Lurdské se v průběhu minulého století změnilo, a proto se zde 
slaví pouť v neděli po 15. září, kdy je svátek Panny Marie Bolestné. 
Obec patří do farnosti Dalečín, kaple je obecní. Pravidelné 
bohoslužby se konají 1 x za 14 dnů ve středu v 10 hodin dopoledne. 

Zvon na ruční 
zvonění byl předělán na 
elektrické zvonění při 
příležitosti 650. výročí 
obce v roce 2014 
a uvádí zvon do 
pohybu každý den ve 
12 hodin a večer v 19 
hodin. Na památku 
Kristova umučení se 

spouští také každý pátek v 15 hodin. Kaple byla v letech 2008–2009 
opravena. Byla vyměněna krytina na celé kapli a dešťové svody, 
pozlacen kříž na věži kaple a nakonec byla kaple nově omítnuta. Při 
pouti v roce 2009 byl požehnán prapor a znak této obce. 

Dvě lípy, už staré a poškozené, před kaplí, byly pokáceny 
28. 3. 2007. Do kaple má od té doby přístup slunce – všemu 
prospěšné. 

Na svoji kapličku jsme pyšné, hlavně děkujeme za přítomnost 
proměněného Krista! Bohu a sloužícím kněžím za to díky! 

/Marie Zítková/ 
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Rozhovor s Mirkem Ondrůchem 

Jedním z farníků, kteří vykonávají ve farnosti spoustu služeb, 
je Mirek Ondrůch. A tak jsem jej požádal o rozhovor do naší 
Žárovky. 

K víře jsi přišel až v dospělosti, podělíš se s námi o svou 
zkušenost? 

Moje víra uzrála až v dospělosti, ani nevím, jak bych to mohl 
vysvětlit. Žádost do nebe o moje přijetí jsem neposlal ani poštou, ani 
e-mailem. Pán si mě asi našel sám a nabídnul mi svoji lásku. To, že 
se dospělý člověk stane Božím Dítětem, se neděje ze dne na den. 
Bydlel jsem tehdy blízko kostela, a tak jsem tam nejednou nesměle 
nakukoval, až jsem začal chodit v neděli na mši svatou. V ten čas zde 
působil jako farář otec Pavel Haluza, který mě určitě hodně ovlivnil 
svým kázáním. Stali se z nás přátelé, to on mě citlivě vysvětloval 
zázraky víry a časem jsem dozrál až ke svátostem křtu, svatého 
přijímání a pak i biřmování. Za to, že si mě Pán Bůh vyvolil za 
svého, jsem Mu v modlitbě moc vděčný a šťastný. 

Ve farnosti máš mimo jiné na starosti lektory. Za tvé doby se 
lektoři výrazně rozrostli. Jak to děláš? 

Ano, mám na starosti lektorskou službu v Jimramově. Když 
jsem tento úkol dostal, tak zde pravidelně četlo 8 lektorů. Dnes je nás 
27. Snažil jsem se v kostele dívat kolem sebe a oslovovat lidi, kteří 
se mi zdáli být pro tuto službu vhodní, a hlavně ochotní vystoupat na 
kazatelnu a číst věřícímu lidu z Písma Svatého. Kdo si to vyzkoušel, 
tak ví, že to není až tak jednoduché. Je to ale zároveň možnost, jak 
hřivny nám Pánem darované, můžeme využít ke hlásání Božího 
Slova. Jakmile se v kostele objeví nová tvář, hned jsem jí za zády 

a zkoumám, zda se dotyčnému chce na kazatelnu. 😊 Musím říci, že 
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navýšení počtu lektorů nepokládám za svoji zásluhu, ale za ochotu 
mnou oslovených farníků tuto službu vykonávat. Já v tom mám zcela 
jasno, i na ně Pán zavolal a oni odpověděli: „Tady jsem, mě pošli.“ 

Farnost v rámci restitucí získala les. Služba v lese je i tvou 
pracovní náplní. Jak ses k práci v lese dostal a co Ti přináší? 

Ano Pavle, máš pravdu, les se stal mojí životní láskou, ale 
také zdrojem obživy. Od roku 1986 pracuji jako hajný, nejprve 
u Východočeských státních lesů na Lesním závodě Polička a po 
restituci lesního majetku, vykonávám funkci hajného v lesích rodiny 
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Belcredi. Po navrácení lesů církvi, mě oslovil otec Pavel Vybíhal, 
abych se ujal hospodaření ve farním lese. Než nám Lesy České 
republiky farní les předaly, tak jeho ekonomicky nejzajímavější část 
vykácely rok před restitučním nárokem. Museli jsme se tehdy starat 
o mladou zalesněnou kulturu, která se musela pravidelně ožínat 
a natírat repelenty proti okusu zvěří. Před 2 roky zasáhla i farní les 
kůrovcová kalamita, naštěstí jsme zvládli napadené stromy včas 
vytěžit a zamezit tak dalšímu rozšíření kůrovcového ohniska. 

Velkým štěstím bylo to, že značnou část zbylého mýtního 
porostu tvoří modřín, který pro lýkožrouta smrkového není až tak 
atraktivní. Letos v zimě při vichřici spadlo asi 20 m3 větrem, ale 
posloužilo nám to jako přirozené lapáky. V těchto dnech, po prvním 
rojení, vývraty zpracujeme. Pilařské výřezy prodáme za nyní velmi 
výhodné tržní ceny. Nahnilé oddenky a vrškovinu – surové kmeny, 
nám poslouží jako palivové dřevo na vytápění fary. Les máme, co se 
týče terénu ve velkém svahu, takže práce v něm je i pro těžkou lesní 
techniku dosti náročná, ale s Boží pomocí to zvládáme dobře. 

Rád se také starám o okolí kapličky na Javorské cestě, kde 
vždy na jaře shrabeme listí a natřeme lavičky. Mou velkou radostí 
bylo to, že letos v květnu zde sloužil otec Marek Husák Májovou 
pobožnost. Když jsem v práci, tak se u kapličky vždy zastavím 
a pomodlím. Je to pro mě podobné, jako když přijede auto 
k benzínové pumpě a načerpá energii na další cestu. Přeji čtenářům 
Žárovky, aby i oni v tichu lesa u kapličky čerpali sílu do dalších dnů 
a na všech křižovatkách života vždy odbočili správným směrem. 

Za spolupráci všem, kteří cokoliv dělají pro farnost, děkuji. 

Mirek Ondrůch 

/ptal se Pavel Šikula/ 
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Letní farní tábory 

Nedovedu vybrat jeden nejlepší zážitek z farní akce, ale mám 
celé série skvělých zážitků z letních farních táborů. Na svůj první 
tábor jsem jela o prázdninách po 2. třídě. V tom roce se tábor konal 
ve Štítarech u Vranovské přehrady a jely zároveň 3 turnusy 
(z jimramovské farnosti, z Bystřice a z Lísku). Takže nás tam bylo 
asi 90 dětí. Pamatuji si, že téma celotáborové hry bylo Mojžíš. 
Přiznám se, že na první tábor mám vzpomínky spíše matné, možná 
by mě někdo doplnil. Ale vím, že mi bylo smutno. Stýskalo se mi po 
rodičích. Kdyby tehdy se mnou nejel můj příbuzný Matouš, tak už 
bych na tábor nikdy nejela. Ale Matouš byl tehdy v 8. třídě, táborem 
byl naprosto nadšený, doma přemluvil rodiče a v dalším roce jsme 
jeli znovu. 

Na druhém táboře jsme bydleli na faře v Cizkrajově. Už jsme 
jeli pouze jeden turnus, tedy asi jen 30 dětí z jimramovské farnosti. 
Vedoucími byla rodina Čechova z Písečného. Pan Čech byl hlavní 
vedoucí, paní Čechová hlavní kuchařka a holky Čechovy a další 
mladí z farnosti vedoucími jednotlivých družstev. 

Od tohoto tábora se mi už na farních táborech líbilo a jezdila 
jsem každý rok. Bydleli jsme vždy na farách a vystřídali mnoho míst: 
Cizkrajov, Písařov, Rudíkov, Fryšavu, Sněžné, Obůrku a ani si 
nedokážu na všechna místa vzpomenout. Témata celotáborových her 
byla také různá: Asterix a Obelix, pohádky, piráti, Indiáni, cesta 
kolem světa, Robin Hood, templáři a další. Vždycky byl připraven 
celotýdenní program na dané téma. Téma tábora jsme nikdy neznali 
předem, až první večer nás vedoucí uvedli do tématu, kdy často měli 
nachystané kostýmy a rekvizity a sehráli spoustu scének, abychom se 
opravdu vžili do hry. Cílem bylo získat v průběhu týdne pro náš tým 
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co nejvíce bodů a indicií, abychom se na konci tábora dostali 
k pokladu. 

Program dne měl svůj řád. Ráno v 7.30 byl budíček, vedoucí 
nás budili všelijak – zpívali, nebo hráli na trumpetu, nebo tloukli 
vařečkou do dna plechového hrnce. Rychle jsme vyskočili ze 
spacáků a spěchali ven, kde byla pravidelná rozcvička. Kdo se loudal 
a přišel na rozcvičku poslední, musel běhat trestná kolečka. Potom 
jsme měli čas na ranní hygienu a uklidili jsme si místo, kde jsme 
spali. Paní kuchařky nám nachystaly snídani. Před každým jídlem 
jsme se společně modlili. Po snídani bylo bodování pořádku, 
hodnotilo se, jak si kdo uklidil své místo. Hodnotící škála měla 
3 stupně a vedoucí udělovali sluníčko těm, kteří si vzorně uklidili, 
mráček, když to bylo trochu horší, anebo taky prasátko. 

Následoval dopolední program, chodili jsme často do lesa, na 
hřiště nebo jsme využívali farních zahrad. Na faru jsme se vraceli na 
oběd. Po obědě se dodržoval polední klid. Mohli jsme odpočívat, 
nebo hrát karty, nebo jsme psali domů pohledy. (Za mých 
tábornických let jsme si s sebou na tábory nebrali mobilní telefony 
a myslím, že to pro nás bylo jenom dobře.) Po poledním klidu jsme 
opět trávili čas venku, hráli etapové hry a sbírali body pro svůj tým. 
Navečer se získávali bobříci, museli jsme splnit nějaké úkoly, něco 
se naučit a prokázat dovednosti. Plnili jsme například bobříka – 
přírody, zdatnosti, zdravovědy, uzlů, rostlin, mlčení nebo třeba 
odvahy. Bobřík odvahy se získával v noci na stezce odvahy. Projít 
stezkou odvahy bylo velké dobrodružství a přiznávám, že jsem se 
vždycky bála. Večer byla večeře, čas na hygienu a večerní modlitba. 
V 22 hodin večerka, kdy už jsme všichni zalehli do spacáků a po 
ukolébavce usnuli. 
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Na každém táboře nás alespoň na pár dní navštívil kněz z naší 
farnosti a slavili jsme s ním mši svatou. 

Na farní tábory jsem jezdila od 2. do 9. třídy. Vůbec nejvíc se 
mi líbil tábor, když jsem byla v 8. třídě, byli jsme na Fryšavě a téma 
bylo Indiáni. Závěrečná hra o poklad na stříbrném Medlově, kdy 
jsme za ranního úsvitu přeplouvali na kánoích rybník Medlov a na 
druhém břehu byl sladký poklad, byl nezapomenutelný. Navíc už nás 
byla parta osvědčených kamarádů, táborníků. 

Tábory tím pro mě neskončily, 7 let jsem jezdila s Čechovými 
jako vedoucí. Zjistila jsem, že ono to není až tak jednoduché, mít na 
starost 30 dětí. Hlavně jsem měla vždy obavy, aby se někdo nezranil. 
Ale snažila jsem se vést děti tak, aby na tábory měly ty nejlepší 
vzpomínky, stejně jako já. Moc děkuji Čechovým za tuto možnost 
a Pánu Bohu, že nám žehnal. 

/Daniela Kozáčková/  

 

Farní poutě a akce 

„Babi, vezmeš mě s sebou na pouť? Prosím, prosím!“ 

Ano, přiznávám se, že už od dětství jsem si „farní akce“ 
užívala. S mojí jimramovskou babičkou jsem pravidelně jezdívala na 
pouť na Vranov, se zastávkami ve Sloupu a Křtinách. Myslím, že 
díky babičce a její úctě k Panně Marii, jsem se na tyto poutě vždycky 
moc těšila. Ze začátku jsem spíš asi jezdila pro pouťový perník 
a růženec v autobuse mi připadal nekonečný, ale časem už jsem 
jezdila za Pannou Marií cíleně a vždy jsem s sebou vezla nějakou 
prosbu a poděkování. Na modlitby a mariánské písně, co se 
v autobuse zpívaly, už jsem se těšila a mám je od té doby velmi ráda. 
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Když jsem pak později, už jako dospělá, jela jednou s farníky 
za otcem Milanem Těžkým, docela mě mrzelo, že už se cestou 
nezpívalo. Nicméně ke Křtinám mám opravdu silný vztah, také díky 
tomu, že jsem rok učila v Bukovince u Křtin ve školce. Pěkně si mě 
tam Panna Maria vzala pod ochranu. Často, když jsem jela ze školky 
domů, vzala jsem to na Křtiny a stavila se za Ní na „kus řeči“, 
mimochodem, zkuste s Ní někdy pohovořit, umí neuvěřitelně dobíjet 
životní baterky.  

Teď většinou každý rok aspoň jednou jezdím za kamarádkou 
Janou do Bukovinky na návštěvu a zastávka ve Křtinách musí být. 
Když jsem v Bukovince končila, vzala mě tato kamarádka Jana 
autem na výlet také na Vranov, a když jsem jí u záchodků pod 
kostelem vykládala, že tady to bylo vždycky nejnáročnější, to čekání 
ve frontě, než na vás dojde řada (dříve totiž jezdilo na poutě 
ohromující množství poutníků), neváhala mě u této „atrakce“ zvěčnit 
i s právě procházejícím a nic netušícím řeholníkem (pro pamětníky – 
viz přiložené foto), takže 
ve svém životním fotoalbu mám 
i takovouto památku.  

Na pouť do Sloupu jsem 
s Janou a dalšími poutníky 
(jedním z nich byl tehdy i pan 
farář Jan Peňáz, který se narodil 
v Novém Městě na Moravě a je 
známým poutníkem a papežským kaplanem) vyšla jednou 
i z Bukovinky pěšky. Bylo to sice jen 16 km, ale docela mě to 
zmohlo. Cestou jsme se s ostatními poutníky modlili růženec, a já 
jsem ho tenkrát ještě neuměla, a když na mě přišla řada, musela jsem 
přiznat, že nevím, co mám říkat, byl to pro mě docela nepříjemný 
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zážitek, který měl ovšem za následek to, že jsem se pak jednotlivé 
desátky už konečně naučila.  

Ještě si vzpomínám, že když jsem kdysi dávno jela do Sloupu 
právě s babičkou, byla zrovna sezóna čerstvých vlašských ořechů. 
Pokud někdo z vás tyto slupky z čerstvých ořechů loupal, jistě ví, že 
strašně dohněda barví a vůbec to nejde umýt, a já tenkrát s takto 
„špinavýma rukama“ jela za Pannou Marií a říkala jsem si, co si 
o mně lidi pomyslí, že se neumím ani umýt. Ale Panně Marii to asi 

nevadilo, nic neříkala 😊. 

S babičkou jsem také v dětství často chodila „k Obrázku“ na 
Javorskou a do Hory. Vždycky jsme se tam šly pomodlit a nesly jsme 
Panně Marii kytičku. Modlitby, které jsem se s babičkou naučila, si 
pamatuji a doufám, že se mi je snad také podaří někomu předat. Jsem 
ráda, že jimramovští farníci „k Obrázku“ stále chodí, a doufám, že se 
tato tradice i nadále udrží. Akorát já už jsem tam nebyla, ani 
nepamatuji, musím to napravit. 

Z ostatních farních poutí z poslední doby si vzpomínám na 
pouť na Turzovku, kdy nás ještě naposledy vyvezl otec Pavel 
Vybíhal (ostatně za jeho autobusácko-farářské éry měly farní poutě 
zase úplně jiný šmrnc). Byl to pro mě tenkrát velice hezký zážitek 
a jediné, co mě mrzelo, bylo to, že jsem cestou k autobusu Panně 
Marii utrhla kopretinu, ale zapomněla jsem Jí ji na Turzovce dát 
a dovezla jsem ji zase zpátky domů. Už tehdy jsem měla hlavu 
děravou. Je skvělé, že se letos na Turzovku putovalo opět a snad 
ještě někdy bude, až nejmladší syn povyroste, ráda Jí tu kopretinu 
znovu zkusím dovézt. 

Samostatnou kapitolou pro mě pak byla pouť do Říma 
a Vatikánu. Tam se bohužel každoročně vrátit jako do Křtin nemůžu, 
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ale věřím, že se tam ještě někdy vypravím, mám tam spoustu restů, 

zatím jsem tam byla jen dvakrát 😊. 

Když nad tím tak přemýšlím, farní akce a poutě mi daly do 
mého duchovního života dobré základy a myslím, že na nich stavím 
dodnes. Možná ještě další z farních akcí, které mě v životě duchovně 
„nakoply“ a z kterých mám nezapomenutelné zážitky, byly i farní 
tábory. Ty sice nebyly pořádané přímo naší farností, ale jezdila jsem 
na ně s farností z Lísku. Vzpomínám si, že když jsem měla jet na 
úplně první farní tábor, tak jsem doslova zuřila, že nikam nepojedu. 
Musela jsem totiž jet místo sestřenice, která onemocněla a nemohla 
odjet, byla jsem zrovna na prázdninách u babičky v Jimramově a na 
žádný „blbý“ tábor jsem nechtěla. Nicméně nebylo zbytí, naši pro mě 
přijeli, musela jsem se rychle sbalit a hned druhý den se jelo. A jsem 
moc ráda, že jsem tenkrát musela, protože pak už jsem jezdila 
dobrovolně a pravidelně. Byla jsem na Fryšavě, v Krásném 
i v Šafově u rakouských hranic a fotky v albu z této doby velice ráda 
prohlížím a vzpomínám a v hlavě mi zní písničky z Hlaholu, které se 
zpívaly v kostele i u táborových ohňů. 

Shrnuto a podtrženo: farní akce jsou důležitou součástí života 
farnosti a bez nich by to nebylo ono. Nechť tedy vzkvétají a ať Pán 
Bůh všem jejich organizátorům a jejich nápadům žehná. Jsou to 
zážitky, které nám nikdy nikdo nevezme. 

/Marie Havířová/ 

 

Nejlepší zážitek z farní akce 

Moje i manželovy zážitky z farních akcí jsou na celý zbytek 
života hodnoceny velmi kladně. 
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Píše se rok 2008, nejkrásnější měsíc v roce (červen) a my se 
společně s farníky JIMDALSUL rozjíždíme večer ve 20 hod směr 
Řím. Jedeme autobusem od „bistra“ v Jimramově (skoro všechny 
poutě a zájezdy jsou s nástupem právě od „bistra“). Farní pouť vždy 
trvala 3 dny, ale naše pouť trvala od 20. 6. do 26. 6., z pouti čerpáme 
dodnes. Na každou pouť se těšíme, hlavně na návštěvy kostelů, hradů 
a zámků, večerní posezení s farníky dlouho do noci (někdy). 
Vždycky to bylo perfektně zorganizované. Náš vedoucí, otec Jakub 
Holík, který v Římě studoval a znal všechny památky, jak v Římě, 
tak v jeho okolí. Hned první den se zastavujeme na mostě před 
Andělským hradem. 

Andělský hrad – Castel Sant‘Angelo, je původně zamýšlený 
jako hrobka císaře Hadriána. Dodnes se tyčí nad městem jako 
nedobytná pevnost. Pojmenování Andělský hrad pochází 
z 12. století, ale svůj původ má daleko v jedné legendě. Při slavnosti 
(procesí) z r. 590 prosil sv. Řehoř Veliký Pannu Marii při moru, 
který ve městě zuřil. Zjevil se anděl, postavil se na vrchol hradu, 
zastrčil svůj meč do pochvy na znamení vyslechnutí modliteb. Tak se 
změnil název Mauzolea na Andělský hrad. K hradu dojdete po mostě 
přes řeku Tiberu.  

Ubytováni jsme v katolickém domě Velehrad, který byl 
postaven ze sbírek Českých a Slovenských katolíků za II. světové 
války. Na stejném místě se i stravujeme. Vaří nám sestřičky i pan 
farář Jiří Sedláček.  

Večer na nádvoří bývá pěkné posezení pod pomerančovníky 
(zážitek). Další dny navštěvujeme třeba kostel Santa Maria 
Maggiore, Španělské schody, Panteon, Fontánu di Trevi, Římské 
lázně, kněžský seminář a jeho zahradu. Zde právě studoval o. Jakub, 
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takže jsme nepotřebovali průvodce – byl jím Jakub Holík a zhostil se 
toho perfektně. 

Vyjíždíme také za Řím, do katakomb, kde jsou pohřbeni lidé 
z dob moru, který Řím postihl. Také bronzová vlčice neodmyslitelně 
patří k Římu, zrovna tak pomník Viktora Emanuela II., tam se také 
jdeme podívat. Navštěvujeme Fórum Romanum i Koloseum, které se 
stále opravují. Bazilika Panny Marie Sněžné byla postavena za 
Sixta III. (432–440). Jsme také na prohlídce Panteonu, chloubě 
Říma. Je to jediný památník klasické architektury na území Říma. 
Jdeme také na Dominikánské náměstí Piazza Navona – konaly se zde 
námořní bitvy. 

Vatikán je 
stát ve státě, je 
sídlem papežů od 
roku 1377. Na 
velkolepém náměstí 
sv. Petra (Piazza San 
Pietro) stojí od dob 
prvních křesťanů a je 
zde i Bazilika 
sv. Petra. Až k nebi 
se vypíná majestátní 

kopule (mimo jiné jsme se byli podívat až na ochozu kopule, odkud 
byl úchvatný pohled).  

Stavbu provedl (započal) Michelangelo už v pokročilém věku, takže 
v r. 1564 stavbu dokončil Giadomo della Porta a Dominico Fontana. 
Na náměstí je také obelisk vysoký 25 m. Náměstí sv. Petra je 
nejrozsáhlejším náměstím v Římě. Šířka náměstí je 240 metrů, délka 
340 metrů. 
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Za slunečních dní probíhá každou středu na náměstí 
slavnostní audience. My jsme však byli v aule, kde papež 
Benedikt XVI. k nám pronesl řeč. Papež Benedikt XVI., vlastním 
jménem Josef Ratzinger je německé národnosti. Byl zvolen po smrti 
Jana Pavla II., polského rodáka. 

Ve Vatikánu je také švýcarská garda, která nás okouzluje 
svým vystupováním a barevnými stejnokroji. Garda má ve Vatikánu 
svůj význam. Prohlížíme si baziliku a vidíme zde Berniniho 
baldachýn nad papežským oltářem. Vidíme zde i Pietu od 
Michelangela i různá zákoutí baziliky. Po prohlídce baziliky nás 
uvádí Mons. Josef Laštovica – Jimramovský rodák působící ve 
Vatikánu. Zavedl nás do míst, kde obyčejný turista nemá šanci. 
Stavujeme se i k moři na půl dne, ve kterém si i zaplavu. To byl můj 
sen. Moře vidím poprvé v životě a je to úchvatné. 

Na zpáteční cestě se stavujeme v městečku na kopci, kde žil 
a působil svatý František z Assisi a svatá Klára. Je to krásné město, 
všechno je postaveno z kamene a od chrámu je pěkný výhled do 
údolí. 

Celá farní pouť je moc pěkná a užitečná. Poznáváme jiné lidi, 
zvláště ty z autobusu. 

Moje přání vidět Řím, Vatikán, no a také moře, byl můj sen, 
který se mi splnil skoro v 60 letech. Ráda s manželem na tuto pouť 
vzpomínáme, jako i na jiné neméně krásné farní poutě. 

V sobotu se vracíme do svých domovů a budeme dlouho 
čerpat ze svých zážitků. Tato pouť byla nezapomenutelná, moc nás 
obohatila a děkujeme za to zvlášť organizátorům, hlavně otci Jakubu 
Holíkovi. 
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V této době již nikam nejezdím, tak žiju z krásných prožitků. 
Děkuji za to! 

„Nebudeš větší, když někoho povýšíš“ – Josef Poláček. 

Dříve než se vydáš zlepšovat svět, projdi třikrát svůj vlastní 
dům – čínské přísloví. 

/Vaše farnice Františka Filipi/ 

 

Misie 

Byl jsem požádán redakční radou „Žárovky“, zda bych 
nepřispěl svou trochou do „mlýna“. Téma – můj nejsilnější zážitek 
při farních akcích. A prosba Pavla Šikuly byla vysvětlit vznik našich 
Jimramovských (Dalečínských + Sulkoveckých) Misií. 

Jako malý kluk při příchodu do kostela jsem míjel misijní kříž 
a přemýšlel, co data, která jsou na něm, znamenají. Jako starší jsem 
pochopil, že v těchto letech probíhaly v Jimramově misie. A význam 
tohoto působení kněží i laiků jsem pochopil až o něco později, 
zvláště v letech 1994 a 2012, kdy jsem se těchto programů aktivně 
účastnil. Zanechalo to ve mně silný prožitek při šíření a prohlubování 
víry. 

V roce 2008 zásluhou otce Jakuba Holíka s přispěním Pavla 
Šikuly, vznikly a začaly třídenní farní poutě. Trvaly deset let. Začali 
jsme na západě Čech a končili v roce 2017 o mnoho kilometrů dále 
na východě Moravy. Za toto období jsme projezdili celou naši vlast, 
část Slovenska, byli jsme v Rakousku, Německu, při jednodenních 
poutích i v Polsku. Navštívili jsme mnoho významných církevních 
míst, kulturních a přírodních památek a krás. 
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V roce 2010 při naší 3. pouti jsme se pohybovali v okolí 
Litoměřic, kde jsme se snažili uctívat Boha a při tom jsme vzpomněli 
zemřelých a umučených v Terezíně. Při příjezdu do Litoměřic, kde 
jsme byli ubytováni v hostelu na bývalé koleji pro bohoslovce, Pavel 
v autobuse vyprávěl zážitek ze zajišťování této pouti a ubytování pro 
asi 100 poutníků. Říkal, že při přípravě tohoto „našeho tažení“ 
v tomto místě přespávali. A když se šel večer před spaním umýt, 
potkal se v koupelně s mladými lidmi, kteří zde působili a snažili se 
o šíření víry – pořádali Lidové misie po Litoměřicích. 

Do této chvíle je to jen převyprávění příběhu, který zdánlivě 
nedává smysl. Jenže v této chvíli Pavel řekl, že ho oni „misionáři“ 
pozvali na štamprdli slivovice. A jelikož my jsme tuto zázračnou 
bílou vodu ze švestek na svých cestách používali ze zdravotních 
důvodů také, prohlásil jsem tenkrát, vytahujíc láhev této medicíny 
z batohu: „Bratře, to jsem netušil, že jsme také misionáři.“ Tento 
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slogan se okamžitě ujal a od této chvíle jsme byli na pouti a zároveň 
misionáři. Užilo se to tak, že každé další naše putování byli Misie. 

Musím ale zdůraznit, že nikdy jsme nezapomněli, že na 
našich cestách byl vždy na 1. místě Pán. Vždy jsme dodržovali 
zásadu, že putujeme za Pánem Bohem a že „Naše Misie“ jen 
znamenají odlehčení cesty. Naše priorita bylo vždy hledat víru, šířit 
víru a uctívat Boha. Tyto naše speciální jimramovské misie vždy 
sloužily, slouží a doufám, že sloužit budou k prohlubování dobré 
nálady, přátelství a kamarádství. 

Chci, aby tento můj zážitek byl brán s úsměvem. Nikdy 
nebylo cílem našich cest – „Bratře, lokneme si“. Naši touhou bylo, je 
a bude hledat Boha, vytrvat ve víře a snažit se ji šířit, a to vždy 
a všude. A také podle toho žít. K tomu nám dopomáhej Bůh. Jestliže 
se nám to podařilo alespoň 1x, tak si myslím, že náš úmysl byl 
naplněn. 

Na závěr bych Vám chtěl říci, že mi nezáleží na jednom 
zážitku. Nejkrásnější pro mne bylo a je každé setkání s Pánem, 
s přáteli z farnosti, s dobrými lidmi. A za to moc děkuji, vážím si 
toho, a těším se, co nastane. 

/Milan Prosecký/ 

 

Vzpomínky na o. Stanislava Krátkého 

Letos 11. listopadu to bude 100 let, co se narodil Stanislav 
Krátký, probošt mikulovský a biskup skryté církve. Chtěl bych se 
s vámi podělit o několik vzpomínek na tuto významnou osobnost 
církve. Někteří jej možná znáte z duchovních obnov nebo poutních 
promluv. 
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Pan probošt Stanislav Krátký k nám do Mikulova nastoupil 
v roce 1999. Byl už pokročilého věku, ale duchem byl velmi mladý. 
Dvě hůlky a úsměv k němu neodmyslitelně patřil. 

V kostele jsem mu ministroval. 
„Naučím vás trochu latiny.“ Neměli 
jsme na výběr. Modlili jsme se Otčenáš 
latinsky, pak nějaké latinské heslo. 
Vždy nějaké vybral. Například 
vzpomínám na heslo via in via. 
Doslova cesta v cestě. Výklad zněl: Kristus je cesta, ať je naší cestou. 

Jako ministrant jsem musel být stále ve střehu. Stávalo se, že 
ne vše jsme měli ke mši připraveno, jak mělo být. To nemyslím 
hostie a víno, to byla samozřejmost, že se to ke mši chystá. Ale pan 
probošt měl další věci, které při liturgii používal. Především kazeťák. 
Říkal mu familiárně „kamarád“. „Přineste mi kamaráda.“ Byly 
křtiny, tak musely být na stolečku přichystáni dva „kamarádi“. Jeden 
jako obvykle, k nahrávání kázání, druhý k záznamu liturgie, aby se 
kazeta mohla dát rodině na památku. 

Nahrávat kázání byl zvyk pana probošta z dob, kdy jej 
pronásledovali komunisté a pořád měli něco proti němu. Poučil se. 
Jednoduše si svoje kázání začal nahrávat. Měl tak důkazy toho, co 
řekl a co ne. Jeho nahrávky tak jsou zároveň cenným souborem 
myšlenek a úvah, které během svých kázání, promluv, exercicií 
pronesl. 

Nebál se učit novým věcem. Když jsem mu řekl, že jsem byl 
na nějakém setkání, hned se ptal, co se tam říkalo. „A co říkal otec 
biskup v kázání?“ ptal se otec Stanislav v zákristii přede mší. Když 
jsem mu nějakou myšlenku sdělil, dokázal ji hned zakomponovat do 
kázání při mši. 
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Měl také notýsek, do kterého si zapisoval nové výrazy, které 
ještě neznal. Když mi psal testimonium – svědectví k přijetí do 
semináře, našel výraz gambler. Nevěděl si rady, co to je. Závislost na 
automatech v jeho mládí neexistovala. Byl pak rád, že žádný gambler 
nejsem. Výraz si samozřejmě zapsal do notýsku. 

Otec probošt byl skromný. Nebylo obvyklé, aby si na něco 
nebo někoho stěžoval. Spíše lidi omlouval. Hledal způsob, jak druhé 
obhájit. Snažil se vždy vidět lepší stránku věci. „Už musím jet do 
kostela,“ prohlásil při jedné duchovní obnově, která se zase protáhla. 
„Možná tam budou čekat někteří lidé ke zpovědi. Ale to jsou svatí 
lidé,“ hned omlouval ubohé hříšníky… 

Za pokání u zpovědi rád dával pomodlit se „svůj desátek“. 
Každý si musel vybrat jedno tajemství ze dvaceti tajemství růžence. 
Nechal si pak vysvětlit, proč jsme si tento desátek zvolili, co nás na 
něm oslovilo. Doplnil to svojí myšlenkou. 

Rád se modlil také křížovou cestu. Myslím, že se ji modlil 
každý den. Měli jsme to jako modlitbu na závěr hodiny náboženství. 
Říkal: „Představte si, jedni novomanželé se modlí křížovou cestu po 
svatbě. Oni moc dobře vědí, že manželství je nesení kříže.“ 

Obvyklé přání svatebčanům bylo, aby si po několika letech 
manželství řekli, že žasnou. „Já žasnu. Věděl jsem, že ta moje 
snoubenka je dobrá. Ale já žasnu. Ona je stále lepší!“ To přál oběma 
novomanželům vzájemně. 

Jednou k němu na faru zazvonil bezdomovec. „Peníze vám 
nedám, dostanete nějaké jídlo. Až najdu milion na cestě, půlka bude 
vaše. Andělé to zařídí.“ 

Ve svém věku také podstoupil operaci kloubu v Břeclavi. 
Jezdíval pak na kontroly do své nemocnice v Jihlavě. „To jsou moje 
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exercicie, aspoň si odpočnu.“ Ale ve skutečnosti si mnoho 
neodpočinul, protože měl na svém pokoji neustálé návštěvy. Vezl 
jsem ho také z Jihlavy domů. To jsme se museli zastavit 
u památníku, kde byl popraven ctihodný mučedník Jan Bula. 
Pamatoval si ho ze semináře. Mnoho se k němu modlil. 

Cestou autem jsme se modlili růženec. Měl na to svůj systém, 
tedy kazetu, kde měl růženec nahrán. Jeden byl předmluven od něj, 
další od dobrých sester… Cesta rychle ubíhala. V jeden den míval 
domluveno více návštěv. Tam měl mši, jinde promluvu, pak se ještě 
zastavil u známých. Kostelník na něj při odjezdu volá: „Pane 
probošte, nezapomněl jste si přibalit kázání?“ „Však to andělé 
zařídí,“ zněla odpověď. Pan probošt měl stále co říci. Posluchači se 
nikdy nenudili. 

Nechal se také pozvat na nedělní oběd nebo jen tak na 
návštěvu. Dokázal oslovit každého. Když jsme se neptali my, ptal se 
on. Měl stále nějaké otázky, nad kterými jsme museli přemýšlet 
a dávat uspokojivou odpověď. Jinak jsme mohli být prohlášeni třeba 
za „barbary“, tedy ignoranty náboženství či kultury. Ptal se i babičky. 
Nechtěla mu odpovídat, protože je prý v těchto věcech nula. „Ale 
nula je také číslo. Neříkejte, že to nic není. Když před ty nuly dáme 
jedničku, budeme rádi za ty nuly. Tou jedničkou je Bůh.“ „Pane 
probošte, dáte si kafé? Jaké chcete?“ „Třeba omáčejte ponožky, ať je 
to trochu černý.“ Veselost nesměla chybět, vždyť společenství bratří 
a sester je zárukou Boží přítomnosti. „Už vyhoďte probošta,“ loučil 
se s námi a pokračoval dál za svými úkoly. 

Přišli se ho ptát jedni rodiče, co že to jejich děti učí… „A co 
říkali?“ Prý: „Nic, vůbec nic, táhni!“ Aha, tak to jenom neřekli celé. 
To není sousloví na vyhnání rodičů, ale odpovědi na otázky, když 
ďábel pokouší: „Dej mi něco, říká ďábel. Nic! – Dej mi kousek. 
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Vůbec nic! – Dej mi aspoň malilinký kousek. Táhni!“ A věc se 
vyřešila. 

Pan probošt nedělal rozdíly v jednotlivých lidech. Dokázal 
s nadšením přivítat každého, vyslechnout ho, dát radu, pomoci. Skrze 
své zkušenosti věděl, co v lidech je. Přesto si uchoval nadšení 
a naději, že jeho velkorysost nebude zneužita. 

Rozdával sebe. Rozdával rád také knížky. Na titulní stranu 
napsal své přání, datum a podpis. Kolik takových knížek máme doma 
a můžeme na něj vzpomínat. Deo gratias. 

/o. Marek Husák/ 

 

Okénko pro děti 

Ahoj holky a kluci, 

blíží se prázdniny a léto plné dobrodružství. V tomto Okénku 
se dočtete, že je fajn, když můžeme někomu pomoci. Věřím, že se 
vám to o prázdninách mnohokrát podaří.  

/Marie Havířová/ 

 

Evangelium – Pán Ježíš v Nazaretě 
 

Když se Pán Ježíš nechal v Jordánu pokřtít od Jana Křtitele, 
odešel na poušť. Tam se připravoval na svůj úkol. Potom se vrátil do 
Galileje, procházel jí a učil v synagogách. Všichni lidé ho 
poslouchali a velmi ho chválili. Pak přišel Pán Ježíš do Nazareta, kde 
vyrůstal. V sobotu šel jako vždy do synagogy. Během bohoslužby 
vstal, aby četl z Bible. Otevřel ji a přečetl místo, kde se psalo: „Duch 
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Boží je se mnou, proto mě poslal, abych přinesl chudým radost, 
propustil vězně na svobodu a slepým vrátil zrak.“ Pak knihu zavřel, 
vrátil ji služebníkovi a začal mluvit k lidem: „Dnes se splnilo to, co 
jsme právě slyšeli.“  

Podle Lk 1,1–4; 4,14–21 

 

Tentokrát nám evangelium vypráví o tom, jak Pán Ježíš začal 
učit lidi v synagoze. Četl z Bible o různých lidech, ke kterým ho Pán 
Bůh poslal – o chudých, o vězních, o slepých. Poslal ho za nimi, aby 
jim pomohl, aby přinesl chudým radost, vězně propustil a slepým 
vrátil zrak. A na první pohled to vypadá, že se nás to netýká. My 
přece nejsme ani vězni, ani slepí, ani tak chudí, že bychom neměli 
kde bydlet nebo co jíst. Ale přesto přišel Pán Ježíš i za námi. I my 
totiž trochu mezi tyto lidi patříme. Dokážou naše oči vidět vždy 
všechno, co by měly? Nestává se nám občas, že něco „přehlédneme“, 
abychom to nemuseli dělat? Nevidíme, že maminka potřebuje 
pomoct, že brácha nebo sestřička si chce půjčit míč, nevidíme 
kamarády, se kterými bychom se mohli rozdělit. A nevidíme to buď 
proto, že nechceme, nebo proto, že si málo všímáme věcí kolem 
sebe. Proto můžeme říct, že Pán Ježíš přišel i za námi. Přišel nám 
vrátit zrak, abychom i my dobře viděli vše kolem sebe. Proto se 
snažme všímat si věcí kolem sebe a pomáhat.  

 

Zamyšlení – Princezna Verunka 

Verunka byla šikovná a chytrá holka. Už ve školce se naučila 
poznávat písmenka a teď v první třídě jí čtení dobře šlo. V počítání 
občas udělala chybu, ale paní učitelka ji chválila. 



 červen 2022
 

  32  
  

Verunka měla taky hodně kamarádek už ze školky. Vždycky si spolu 
hrály a Verunka měla spoustu nápadů, co mohou dělat. Ale nejraději 
si hrála na princezny. Úplně si uměla představit, jak se prochází po 
hradě, má spoustu služebných, krásné šaty a všichni ji obdivují. 

„Co ta nová holka ve třídě?“ zeptala se Verunky jeden večer 
maminka. 

„Janička?“ odpověděla Verunka, „ta je hloupá!“ 

„Co to povídáš?“ napomenula maminka Verunku. 

„Je to pravda,“ bránila se Verunka. „Když jsme četli, tak řekla, že je 
to B a přitom na tabuli bylo P. A to dělá pořád. Řekla jsem holkám, 
že Jana je hloupá a že se s ní nebavíme. A ona pořád dolízá. Ať se 
nejdřív naučí číst!“ 

„A dost!“ zarazila Verunku maminka. „Ty taky občas uděláš chybu 
při počítání. Jak by se ti líbilo, kdyby se pak s tebou holky 
nebavily?“ 

„To nemůžou,“ namítla Verunka, „já jsem princezna a já říkám, co 
budeme dělat.“ 

„Tak bys měla Janičce pomoc se skamarádit, princezny přece 
pomáhají.“ 

„Ne! Princezny nepomáhají, princezny rozkazují!“ zlobila se 
Verunka a dupla nohou. Tvářila se naštvaně, aby maminka věděla, že 
se jí to nelíbí. 

Maminka se nejdřív zamračila, ale pak ji něco napadlo: „Verunko, 
kdo je důležitější, princezna nebo král?“. 

Verunka byla překvapená, protože čekala, že dostane vynadáno. Ale 
odpověď byla jasná: „Král,“ řekla nahlas. 
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„A víš, kdo je ten největší král?“ 

To Verunka taky věděla: „Pán Ježíš. On je Bůh a kraluje celé zemi.“ 

„Výborně,“ pochválila ji maminka a pokračovala: „I když je Pán 
Ježíš tak veliký král, tak přišel k nám na Zem. Pamatuješ si, 
Verunko, co jsme četli v Bibli? Co Pán Ježíš dělal?“ 

„Uzdravoval!“ vykřikla Verunka, protože si to dobře pamatovala. 

„Přesně tak,“ řekla maminka. „Pán Ježíš uzdravoval a pomáhal všem 
lidem. Dokonce i těm, které ostatní neměli rádi. I když je velký král, 
tak nikoho nevyháněl. A v Bibli také říká, že i my máme pomáhat 
ostatním.“ 

„Verunko,“ zatvářila se maminka moc vážně, „co má udělat 
princezna, když král přikazuje, že si máme pomáhat?“ 

Verunka přešlapovala na místě a trochu se kroutila. Dobře věděla, co 
má odpovědět, ale moc se jí to nelíbilo. Nakonec odpověděla: 
„Poslechnout.“ 

„Přesně tak,“ řekla maminka. „Co myslíš, mohla bys nějak pomoci 
Janičce?“ 

 

(Zdroje: https://deti.vira.cz/, http://www.kanan.cz/, 
https://hledejanajdi.cz, https://kc.biskupstvi.cz/) 
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Zážitek z farní akce 

Zážitků z farních aktivit mám velkou spoustu a některé z nich 
ovlivnily celý můj život. V posledních letech to byly zejména 
třídenní farní pouti a farní dny spojené s turnajem v pétanque. Já 
bych se ale chtěl vrátit do starší doby a podělit se o některé mé 
zážitky z doby, kdy jsem patřil do mládeže naší farnosti. 

Měl jsem to štěstí, že v letech 1976–1980, kdy v Jimramově 
působil otec Ludvík Otradovec, jsem patřil do společenství mladých, 
které se scházelo každý pátek po mši svaté na faře. Vzpomínám, 
jakou obrovskou radost, přímo euforií, prožíval otec Ludvík, když 
v průběhu „spolča“ zjistil, že byl zvolen papežem Karol Vojtyla – 
papež Jan Pavel II. V letech 1980 až 1990 převzal jimramovskou 
farnost otec Karel Cikrle a pokračovalo naše společenství a společně 
jsme s otcem Karlem prožili krásné roky, které nám daly mnoho 
dobrého. Asi nejvýznamnější pro nás byly týdenní pěší poutě, kdy 
jsme pěšky společně putovali na významná poutní místa Čech 
a Moravy. Vše začalo poutí na Velehrad v roce 1985 a pokračovalo 
v dalších letech do Hrabyně, na Svatou Horu, do Hlubokých 
Mašůvek, do Tasovic. Vždy nás putovalo mezi 10 – 15 mládežníky, 
každý den 25 – 30 km a zajištěný nocleh většinou na faře. 

Samozřejmě, že hlavní osobou byl otec Karel, který byl pro 
nás v době putování strejda, pro případ kontroly jsme měli i sokolské 
razítko. Vzpomínám, že při jedné pouti jsme zvolili otce Karla 
prezidentem a Pepík T. namaloval známku prezidenta. Ale dokázali 
jsme si i sami zajistit jednodenní pěší poutí na významné události 
v okolí. Nebo i pravidelné nedělní odpolední výšlapy po okolí, kdy 
bylo důležité místo, odkud vyjdeme (např. Pavlův most – most na 
Benátky přes Svratku, který byl výchozím místem v případě, že jsem 
trasu navrhl já). 
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Trochu symbolická byla cesta z Rozsoch, kde byl svěcen 
nový oltář a při zpáteční cestě se mně a Marušce ztratili ostatní 
poutníci. Přestože jsme na ně čekali a pak i hledali, pokračovali jsme 
s Maruškou po plánované trase zpět do Jimramova. Společně jsme se 
setkali až v Jimramově na mém mostě, kde ostatní došli po silnici od 
Strachujova, my s Maruškou od Pavláku. Ještě musím zdůraznit, že 
cestu ztratili ostatní. Ale i tato naše vycházka vedla nakonec ke 
společné mé cestě s Maruškou životem. 

A tak bych rád všem mladým popřál, aby i oni mohli prožívat 
zajímavá setkání ve farním společenství v současné době. Ale nejen 
mladí, i my ostatní můžeme společně prožit při farních akcích mnoho 
dobrého. 

/Pavel Šikula/ 

 

Notre Dame v Paříži 

Chrám Matky Boží v Paříži, Notre Dame, celému světu 
vyrazilo dech, když 15. 4. 2019 zasáhl ničivý požár jednu 
z největších francouzských památek, kterou každoročně navštívilo 
asi 13 milionů návštěvníků. 

Podkroví, dřevěná střecha a novogotická věž se zřítily k zemi. 
Nepředstavitelnou noční můru ukončil nečekaný zázrak: toto dílo 
gotického stylu o rozloze 5 500 m2 nakonec pořád stálo. Katedrála 
pořád stála. 

Notre Dame byla nejnavštěvovanější památkou světa až do 
chvíle, kdy ji zachvátily plameny. Stojí však dál a je tak stále tak 
monumentální, jak její tvůrce Maurice de Sully zamýšlel. 
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Velikost katedrály byla od začátku jedním z hlavních 
předpokladů. Díky původnímu řešení konstrukce i stavba dokázaly 
odolat ohni. Kvůli zajištění stability z nejméně odolných podloží, jen 
stabilitu zajišťovaly obří dvanáctimetrové opěrné oblouky (největší 
na světě). Starý, ale odolný ohnivzdorný systém, navržený před osmi 
stoletími, zafungoval... Jedinou slabinou katedrály byla při požáru 
věž, kterou v 19. století postavil Violler-le Duc. 

V polovině 12. století Paříž žádnou velkou katedrálu neměla. 
Biskup de Sully po ní toužil a měl k tomu i potřebné prostředky. Měl 
i vysvěcený pozemek v srdci Paříže na ostrově Ile de la Cité, kde stál 
už kostel svatého Štěpána. Ten už byl ale starý a zchátralý, nechal ho 
tedy zbourat.  

Stavební práce započaly roku 1160 a protáhly se na osm 
století. Notre Dame měla být nejdelší stavbou v oblasti Paříže. 
Kněžiště katedrály vysvětili pouhých 17 let poté, co bylo s její 
stavbou započato Mauriciem de Sully. 

Uchovaly se zde relikvie, které měly chránit město Paříž, 
např. pramen vlasů, který údajně patřil Panně Marii. Katedrála 
poprvé vzplála roku 1218. Příčina není známa, ale tento požár mohl 
zahájit kampaně na podporu stavebních prací. Věže byly vztyčeny 
v letech 1230–1240, jejichž výška pokořila až Eiffelova věž 
postavená o 650 let později. Po dostavbě věží byla katedrála 
připravena na první věřící. Tím stavební práce skončit neměly. 

Původně středověký sanctusník, tedy štíhlá věžička se 
zvonem, na nějž se zvonilo při zpěvu Sanctus a při pozdvihování, byl 
rozebrán na konci 18. století – nahradila jej novogotická 93 metrů 
vysoká věž postavená Violletem le – Ducem. Její zřícení v dubnu 
2019 způsobilo katedrále doposud největší škodu v historii. 
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Přestože oheň katedrálu poškodil, odhalil i skutečnost, že tato 
stavba je pevná a geniálně postavená. V roce 2020 francouzské úřady 
rozhodly, že bude postaven identický krov. Jedná se o poctu 
středověkým tesařům. Nová věž bude ze dřeva a doplněna olověným 
pláštěm podle plánů z 18. století. 

Věčná katedrála, jak jí říkají filmaři, jim už dříve posloužila, 
při natáčení různých filmů, nejznámější je „Zvoník u Matky Boží“. 

Věřím, že se ve Francii domluví se stavaři na té nejlepší verzi 
opravy, aby bylo vyhověno všem a chrám byl zase svatostánkem pro 
křesťany i ostatní zájemce. 

Přeji všem pracovníkům hodně sil a Boží požehnání při 
náročné opravě tohoto skvostu. 

/Františka Filipi/ 

 

 

 

 

 

Uzávěrka další ŽÁROVKY č. 52 je 14. září 2022 

 
Téma: Když se řekne kostel (různé spojitosti, prožitky...) 

   

 

  



 červen 2022
 

  40  
  

Pro vnitřní potřebu „občasně“ vydávají římskokatolické farnosti Jimramovska 
(Dalečín, Jimramov, Sulkovec). 

Adresa vydavatele: náměstí Jana Karafiáta 24, Jimramov, 592 42. 

Kontakt na redakci: sikula.jimramov@seznam.cz,www.zarovka.wz.cz 

 

 

 
 
 

 

Redakční rada: Pavel Šikula st., Jana Novotná, 
   Marie Havířová, o. Marek Husák 

Přispěvatelé: 
o. Marek Husák, Pavel Šikula, Marie Havířová, Anna Homolková, 
Adélka Chládková, Marie Zítková, Daniela Kozáčková,  Františka 

Filipi, Milan Prosecký, František Vrátný  

Design: Pavel Šikula, Marek Husák 


